
LAMMIN YMPÄRISTÖNSUOJELUPÄIVÄT 2005/ PALAUTE 
 
Mikä oli hyvää: 
- kokonaisuutena hyvät päivät 
- ajankohtaisia aiheita, tärkeitä aiheita, kollegojen tapaaminen, vapaa seurustelu, ruokailut, 

henkilöiden esittäytyminen, kokemusten vaihto 
- jätevesiasiat, Markus Tuukkanen, Juhani Ilmola, Mika Seppälä, kuntien kokemukset eri aiheista, 

Anne Brax 
- ajankohtaiset asiat (Seppälä, Jalkanen, Sahivirta…VTT, Pima) 
- kuntien kokemukset 
- No tietysti ruoka ja iltaruoka, kaunis luonto, olisi kiva ulkoilla 
- Ke ohjelma parempi kuin ti, R. Lahden esitys pettymys 
- Upeita ihmisiä kaiken kaikkiaan 
- Kaikki esitykset hyviä, erityisesti M. Seppälä 
- Monipuolinen ohjelma, paljon asiaa (ehkä liian tiivis) 
- Hyviä asiakokonaisuuksia, 2-3 alustajaa/ sama asia 
- Hienoa että kaikki aineisto jaettiin heti 
- Toinen päivä antoisa erityisesti M. Seppälä 
- Aiheet ajankohtaisuudessaan hyviä, erit. Wahlroos, PIMA-asiat, kokonaisuutena hyvä tarjonta 
- Ke anti : hallinnon kehittäminen, ajankohtaiset, yhteistyökuviot, muutoin ruoka, iltapala ja 

sauna 
- Esitykset, järjestelyt (ruoka sauna ohjelma…) 
- Hyvä ohjelma, betonimurskeenkäyttö-aihe 
- Tietoa tuli, kiitos: maanrakennus ja seutuyhteistyö ajankohtaista 
- ke aiheet mielenkiintoisia 
- illan tietokilpailu hauska ja ruokaa riittävästi ja hyvää 
- ajankohtaiset asiat, valmiit esitykset monisteina jaossa, paljon tietoa 
- monipuoliset aiheet ja hyvät puhujat 
- kuntakokemuksista kertovat luennoitsijat hyviä, pääosin aiheet kiintoisia 
- hyvä että perinne jatkuu, ajankohtaiset aiheet, liki 100 osallistujaa, hienoa, aktiivinen 

nuorisojaosto, hieno tietovisa 
- jätevesiosio kokonaisuudessa, ohjelma pääosin 
- ohjelma hyvä, tarjoilu erinomainen 
- aiheet ajankohtaisia hyvä kokonaisuus 
- aiheet ajankoht, kollegoiden kommentit ja keskustelu 
- ke päivän yhteistyökuvioasiat ajankohtaisia, aikataulu kävi tiukaksi, aiheet Ok 
- paljon kiinnostavia ajankohtaisia asioita, reippaat nuorekkaat YSV:n hallituksen ihmiset olivat 

hoitaneet järjestelyt hyvin 
- aineisto uuttaja mielenkiintoista 
- aiheet, ohjelma, avoin keskustelu, ruoka, illanvietto 
- esitykset jälleen kerran täyttä asiaa ja kohderyhmän toiveiden mukaista, illanvietto!, paljon 

ensikertalaisia, tulevat varmasti uudelleen 
- hyvä ohjelma, hyvin läpiviedyt esitykset, ekakertalaisena todella ihastunut ja vaikuttunut, tulen 

ehdottomasti v. 2006, ruoka tarjoilu oli ihan ykkösluokkaa, kiitos 
- hyvät aiheet ja aikataulu piti, tunnelma aina hyvä ja asiantunteva 
- aihekokonaisuudet aina mukana kuntanäkökulma lopuksi 
- ajankohtaiset aiheet hyviä, kaikki järjestelyt ok, kiitos hyvistä päivistä 
- aiheet erittäin hyviä, samoin esitykset, ajankohtaisuus ok. 
 
 



 
Mikä oli huonoa: 
- 1. päivänä tuutin täydeltä tietoa, muutamassa aiheessa esitysten anti vähäinen, monen hiljaisen 

ääni ei kantanut salin perälle 
- Rainer Lahti (ei tiennyt asiasta yhtään mitään, parempi puhuja ensi vuonna) 
- Paikka paikoin liian vähän aikaa keskustelulle, kysymyksille, esim. ke ap. 
- Enemmän iltaohjelmaa 
- Maatalouden tulevaisuuden näkymät: odotin oikeita konkreettisia asioita, miten tulisi varautua 

tms. 
- Äänenpainetaso illanvietossa kai liian kova 
- Turhan kiire ke ohjelmassa 
- Mikkelin jutut liian perusteellisia 
- Puhe liian hiljainen 
- Kuntaliitolla liian lyhyt aika, sama vika monena vuonna 
- Tiistain pj:n ääni ei kuulunut  
- Keskusteluille liian vähän aikaa 
- Ti liikaa puhujia eli liian lyhyitä puheenvuoroja 
- Näkyvyys kuuluvuus salissa aika huono, kalvot isommalla 
- Surkea kuuluvuus ja näkyvyys, kaikki eivät mahdu eturiviin 
- Keskustelu olisi illanvieton parasta antia - ei onnistunut musiikin takia, muuten mukava ilta 
- Olisi voinut olla tauko sunnuntaina? 
- Liian pitkät istumiset tauotta 
- Voi vapaasti kursia YM:n yli hilseen meneviä suuria linjauksia 
- Enemmän konkreettisia evästyksiä alustajille 
- R. Lahti huono... oli pettymys 
- Ainakin aamukahvin oltava vahvempaa 
- Kuuluvuus ja ilmastointi huono, taukoja enemmän 
- Ehkäpä enemmän aikaa keskustelulle, kuumimpien aiheiden jälkeen 
- Äänen kuuluvuus huono 
- Nimilaput, teippi-idea oli hieno hätäratkaisu…, iltaohjelma-kokonaisuus olisi hyvä vastuuttaa 

jollekin ”juontajalle” 
- Ke ap. 3 tunnin putki ilman taukoa - mielenkiintoisia aiheita - mutta se jaksaminen! 
- Näkyvyysongelmat jaetussa materiaalissa diat ja kankaalla, R. Lahti , esityksiä pitäisi lyhentää, 

asiapitoisempia 
- Äänentoisto, av-laitteet 
- Kuuluvuus, äänentoisto ei aina riittävä 
- Kurssille ilmoittautumisen varmistus olisi saatava 
- Ei mitään erityisen huonoa mainittavaa 
- Akustiikka huono 
- Ke turhan kireä aikataulu, mutta asiaakin tuli 
- Laajat esitykset liian lyhyessä ajassa 
- Ei keksi millään vaikka kuinka miettisi 
- Olisi ollut hauska saada varmistus ilmoittautumisesta  
- Monisteiden lukukelvoton präntti, isontaa tai jättää jakamatta.., mikrofonin toimimattomuus 
- Power point esitykset kopioitu liian pieniksi osalta, äänentoisto 
- Pikkasen tiukka aikataulu 
- JL ei osannut tiivistää, liian puhelias?, ke ap. aiheet olisivat vaatineet enemmän aikaa, ko. asiat 

tärkeitä ja vaatisivat keskustelun ja pohtimisen kautta laajempaa käsittelyä, esitykset hallinnon 
kehittäminen 

-  



 
 
Mitä aiheita ensi vuonna/ luennoitsijat: 
- YTAKE-hankkeiden eteneminen 
- ”Pehmeästä” ymp.suojelusta tietoa, ymp.kasvatus 
- Vesa, Maija, Eränkö kuntaliitosta  
- Haja-asutuksen jätehuollon palvelutaso 
- Suurten linjojen esittely esim. Jalkasen tyyliin on antoisampaa kuin nippelitiedon tai liian 

yksittäisten asioiden esittely. Kumpaakin pitää kai olla ohjelmassa, tärkeää on missä suhteessa. 
V. 2006 Green Art- mitä se on? Uuden taidelajin(joka tukee ymp.suojelua) rantautuminen 
Suomeen - uranuurtajana Halikonlahden ympäryskunnat/ lisätietoa Tuula Nikulainen, Pirkko 
Paranko, Salo 

- Kuntakentän isot rakennemuutokset 
- Jätehuollon valvojan rooli erilaisissa kunnissa, missä määrin ymp.suojelu on eri kunnissa 

mukana jätehuollon järjestämisessä? 
- Ke tapaiset ajankohtaiset asiat oikein mielekkäitä 
- Ryhmätöitä seutuyhteistyön tiimoilta (kuntarakenteen uusiminen) 
- EU-rahoitushankkeista lisää tietoa kootusti, eri hallinnonaloilta (vrt KTM, YM, OM, MMM 

jne.), hanketyökoulutusta 
- Enemmän kokemusten yhteen sovittamista ja asioiden työstämistä, ??KYHL:n osa-alueesta 

tietoa ymp.kasvatus, -tiedotus ja valistus 
- Tietoa ON ja YM toteuttamasta alueellisesta kuulemisesta ja luontokoulujen tilanteesta 

….opetussuunnitelmien ja ymp.kasvatuksen yhteistyö 
- Kuntien ymp.suojelun kansainvälinen yhteistyö 
-  Yhdyskuntasuunnittelu-ympäristön, tulevan asujaimiston, lasten kannalta. Marketta Kyttä, 

Väestöliitto, TKK:ssa väitellyt 
- jätevesiasetuksen täytäntöönpano lienee ajankohtainen ensi vuonna, myös vesihalli.. mukaiset 

vapautushakemukset viemäriin liittymisestä/muiden kuntien kokemukset 
- reipasäänisiä puhujia, ajankohtaisia aiheita 
- ymp.kasvatus, yhteistyömuodot, best practise hankkeiden esittely eri kunnista ja aluekeskuksista 
- enemmän kuntaesimerkkejä - lyhyitä esityksiä ja enemmän keskustelua, enemmän ideoita, 

terveisiä YM.ään ja kuntaliittoon 
- sivutuoteasetus, jätevesiasia edelleen, mahdollisesti uusia ymp.lupamalleja 
- ymp.oikeuden prof Tapio Määttä (joensuun yliopisto), Hyvä puhuja, yksi uusi näkökulma 
- jätevesiasetuksen toimeenpano edelleen 
- Tapio Määttä puhumaan YSL:n soveltamiskäytännöistä 
- Voimaan tulleiden säädösten kansantajuistaminen 
- Työssä kestäminen, henkinen puoli 
- Uusi ymp.ministeri Enestam –ajankohtaisten asioiden esittelijä, tms, ymptaksojen vertailu, 

sivutuoteasetukseen liittyvä elintarvikejätteen erilliskeräykset jos vielä ajankohtainen 
- Kokemuksia kuntaliitoksista ja yhteistyöorganisaatioista- miten uudessa org. ymp.hallinnon on 

käynyt? Mihin ys.viranhaltijan tulee varautua, kun kuntaliitos alkaa olla tulossa omalle 
kohdalle? Esimerkit Porvoo, Heinola, Raahe, Hamina, Joensuu, Mikkeli  ja yhteistyökuviot 
ilman kuntaliitoksia. Miten pidät puolesi ettei ymp asioita pyyhkäistä sivuraiteille? Hyppäys 
kunnan ainoasta usean hengen tiimiin. Asioiden johtamisesta ihmisen johtamiseen, jos sinusta 
tuleekin esimies, työnjakokysymykset usean hengen organisaatiossa - kaikki tekee kaikkia vai 
tiukka sektorijako? 

- Vähän hauskaa taukojumppaa johonkin väliin 
- Ajankohtaista 



- Kuntien PARAS-hanke saattaa olla ajankohtainen, jos tehdään ratkaisuja, valvontasuunnitelman 
tekeminen ja toteuttaminen(joku kunta josssa toteutettu 

-  
 
 
Oletko kiinnostunut YSV:n toiminnasta: 
- Kiinnostunut hallituksen jäsenyydestä , jos muutto etelään tommi.maasilta@pyhajarvi.fi 
- En 
- Kiitos, mutta annan jo mahdollisuuden nuoremmille 
 
 
Muut terveiset: 
- M. Hakasen kuntarakennemuutoskalvot ja A. Braxin kalvot kaikille 
- Toisen päivän ap:lle jaloittelutauko ohjelmaan 
- Kiitosh! 
- Riittäisikö esitysten laitto nettiin, paperin säästö 
- Olisiko mahdollista paperin tilalle imuroida materiaali netistä 
- Puitteet hyvät, ensikertalaisena yllätyin positiivisesti, ruoka hyvää ja riittävästi 
- Jatkakaa näissä merkeissä 
- Välittäkää tieto asemalle hirveestä ilmastoinnista huoneissa 
- Kiitos 
- Kiitos hyvistä Lammin päivistä 
- Tosi hyvä tilaisuus ensikertalaiselle, kiitoksia 
- Lupahallinnon/kuntien hallinnon kehittäminen-aihealueita käsittelemään kannattaisi perustaa 

YSV:n työryhmä, joka olisi koko ajan selvillä missä mennään ja kommentoisi asioista YSV:n 
hallitukselle ja valtionhallinnolle? 

 
 
 
Yhteenveto palautteesta 
 
Kirjallisia palautteita annettiin 35 kpl. Kokonaisuudessaan Lammin ympäristönsuojelupäiviin oltiin 
hyvin tyytyväisiä. Ajankohtaisista aiheista, kuntaesimerkeistä, ympäristöministeriön ja Kuntaliiton 
yleiskatsauksia pidettiin hyvänä.  Suurimpaan osaan luennoitsijoista oltiin tyytyväisiä. Lammin 
aseman ruokaan ja päivien iltaohjelmaan oli suuri osa vastanneista ihastuneita. 
 
Kritiikkiä tuli paljon luentotilan huonosta kuuluvuudesta ja jonkin verran myös 
näkyvyysongelmasta. Kommentteja tuli liian tiukasta aikataulusta, keskusteluaikojen lyhyydestä, 
käsiteltyjen aihealueiden painotuksesta, taukojen vähyydestä jne. 
 
Seuraaville päiville toivottiin pidettävän saman suuntaista linjaa eli ajankohtaisia aiheita 
kuntaesimerkein. Toivottuja aiheita oli mm. ympäristökasvatus, kuntien palvelurakenneuudistus, 
haja-asutuksen jäte- ja jätevesihuolto, Green Art,  EU-hankkeet, kansainväliset asiat, 
yhdyskuntasuunnittelu, sivutuoteasetus, henkinen työsuojelu, valvontasuunnitelmat, hauskaa 
taukojumppaa. 
 
YSV ry:n toiminnasta oli varsinaisesti kiinnostunut vain yksi vastaaja. Hallinnollisten muutosten 
seurantaan ehdotettiin perustettavaksi YSV:n sisäinen seurantaryhmä.   
 
 



 
 
 
 
 
 
Lähinnä Lammin asemalle välitettävät kommentit 
 
 
Mikä oli hyvää 
 
- No tietysti ruoka ja iltaruoka, kaunis luonto, olisi kiva ulkoilla 
- ruoka, iltapala ja sauna 
- Esitykset, järjestelyt (ruoka sauna ohjelma…) 
- illan tietokilpailu hauska ja ruokaa riittävästi ja hyvää 
- ruoka, illanvietto 
- ruokatarjoilu oli ihan ykkösluokkaa, kiitos 
- Puitteet hyvät, ensikertalaisena yllätyin positiivisesti, ruoka hyvää ja riittävästi 
- Jatkakaa näissä merkeissä 
- Kiitos 
- Kiitos hyvistä Lammin päivistä 
- Tosi hyvä tilaisuus ensikertalaiselle, kiitoksia 
 
 
 
Mikä oli huonoa 
 
- monen hiljaisen ääni ei kantanut salin perälle 
- Puhe liian hiljainen 
- Näkyvyys kuuluvuus salissa aika huono, kalvot isommalla 
- Surkea kuuluvuus ja näkyvyys, kaikki eivät mahdu eturiviin 
- Ainakin aamukahvin oltava vahvempaa 
- Kuuluvuus ja ilmastointi huono, taukoja enemmän 
- Äänen kuuluvuus huono 
- Näkyvyysongelmat jaetussa materiaalissa diat ja salin kankaalla,  
- Äänentoisto, av-laitteet 
- Kuuluvuus, äänentoisto ei aina riittävä 
- Akustiikka huono 
- mikrofonin toimimattomuus 
- äänentoisto 
- Välittäkää tieto asemalle hirveestä ilmastoinnista huoneissa 
 
 


